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ČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVY

Vážení občané obcí Dolnolukavicka, 
ani v letošním velmi horkém létě, na 

sklonku volebního období, neustala čin-
nost představitelů obce a obecního úřadu. 
Extrémní horko a sucho se samozřejmě 
negativně odráží i na lesích. Usychají 
oslabené stromy, množí se kůrovec. Jsou 
to velmi špatné podmínky pro nové vý-
sadby, které byly na jaře provedené. Proto 
byly zpracovány a podány žádosti o fi-
nanční dotace Plzeňskému kraji na akce, 
které budeme zajišťovat v rámci hospoda-
ření s obecními lesy:
1. Zřizování nových oplocenek - ochrana 

mladých lesních porostů, požádáno 
o 38 500 Kč.

2. Obnova, zajištění a výchova lesních 
porostů do 40 let věku, požádáno 
o 67 200 Kč.

Akci „III/18027 a III/18029 Průtah Dolní 

Lukavice - stavební úpravy komunikace 
a chodníků” se podařilo uvést k 30. 7. do 
předčasného užívání. Tím však pro mě 
starosti s touto investicí nekončí. Násle-
duje zajištění dokumentace skutečného 
provedení, geodetické zaměření, ma-
jetkové vyrovnání pozemků a zajištění 
kolaudace.

Nyní probíhá odstraňování drobných 
závad, osazování doplňkového doprav-
ního značení apod. Termín uvedení 
stavby do trvalého provozu a užívání je 
stanoven nejpozději do 31. 12. 2018. Tím 
se dostáváme termínově do dalšího vo-
lebního období. V roce 2019 bude rovněž 
nezbytné zpracovat závěrečné vyhodno-
cení akce (ZVA) a vyúčtování celé akce 
předložit poskytovateli dotace, kterým 
je Státní fond dopravní infrastruktury. 
Vzhledem k rozsahu díla, pěti uzavřeným 
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dodatkům ke smlouvě o dílo 
a 49 změnovým listům, to ne-
bude pro nového starostu jed-
noduchá záležitost.

Rovněž přípravě II. setkání 
rodáků Snopoušov byla věno-
vána patřičná pozornost a úsilí. 
O tom, že nevyšlo naprázdno, 
svědčí stovka přihlášených. 
Nová kniha o historii Snopou-
šov a speciální vydání Hlasa-
tele rychle našly velký okruh 
čtenářů.

A co pro vás ještě do konce vo-
lebního období připravujeme? 
Zúčastním se slavnostního 
zahájení školního roku, který 
provede nová paní ředitelka 
Mgr. Lenka Hajšmanová, DiS. 
Žáci i rodiče jsou na ni právem 
zvědaví a těší se také na návrat 
paní učitelky Mgr. Kvíderové.

Na září připravuji poslední 
řádné veřejné zasedání zastu-
pitelstva obce. To následující se 
bude konat koncem října, a to 
již za účasti nově zvolených za-
stupitelů, kterým jistě po pečli-
vé úvaze dáte svoji důvěru.

Připravujeme dvě speciální 
vydání Hlasatele. Na samotný 
závěr volebního období si při-
pomeneme sté výročí založení 
Československé republiky. Chce-
me jej spojit s pokřtěním nových 
symbolů obce, samozřejmě bude 
následovat hudba a tanec. Na 
všechny připravované akce vás 
srdečně zveme. 

Vítězslav Opálko, starosta obce 

Informace obecního úřadu

U s n e s e n í   č. 18
z veřejného zasedání zastupitelstva konané-

ho dne 1. března 2018 v Dolní Lukavici
A) volí: 

 » návrhovou komisi ve složení: Ing. Tomáš Harviš, 
Marek Maňour 

 » ověřovatele zápisu: Tomáš Hrubý a Ing. Pavel 
Netrval

B) schvaluje:
 » program veřejného zasedání zastupitelstva
 » zprávu o hospodaření ZŠ a MŠ Dolní Lukavice
 » poskytnutí účelové dotace na zajištění dopravní 

obslužnosti
 » záměr prodeje nemovitého majetku obce: pozem-

kové parcely - ostatní plocha, ostatní komuni-
kace v k.ú. Dolní Lukavice p.č. 760/30 o výměře 
10 m2 a 760/31 o výměře 47 m2 

 » záměr odkoupení pozemkové parcely. č. 692/194 - 
ostatní plocha, ostatní komunikace v k.ú. Dolní Lu-
kavice o výměře 683 m2

 » objednávku na výměnu kotle na tuhá paliva pro 
vytápění objektu obce kulturní dům čp. 11 ve 
Snopoušovech

 » objednávku na provedení stabilizace části místní 
komunikace a oplocení na p.p.č. 1672/1 v k.ú. Lišice a  
opravu kanalizačních vpustí na dešťové kanalizaci 
ve všech obcích (jedná se o havarijní stav) pro firmu 
Václav König, Blatnice

 » dodatek č. 1 k uzavřeným nájemním smlouvám na 
pronájem majetku obce (zvýšení nájemného) s xxx, 
xxx a xxx

 » nájemní smlouvu na dobu neurčitou na pronájem 
majetku obce - nebytových prostor na nádvoří bu-
dovy čp. 134, na pozemku st.p.č. 2/5 Dolní Lukavice 
s xxx, xxx

 » smlouvu s firmou Čevak, a.s., Severní 8, České Bu-
dějovice, na 2. etapu obnovy vodovodu v Dolní Lu-
kavici od čp. 199 k čp. 134 za cenu 163 102,89 Kč bez 
DPH

 » záměr zpracování projektu a realizaci rekonstrukce 
a doplnění veřejného osvětlení v Krasavcích

 » uzavření smlouvy s VPÚ Deco na zpracování PD 

včetně projednání na úřadech na rekonstrukci budovy obecního úřadu v DL čp. 134
 » záměr uzavření smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti č. IP-12-0005202/

VB/2 s firmou ČEZ Distribuce, a.s., k pozemkům p.č. 692/52 a 692/66 v k.ú. Dolní Lu-
kavice, kde se nachází zařízení distribuční soustavy. Celková výměra rozsahu VB je 
7,2 m2 za jednorázovou náhradu 1 000 Kč bez DPH.

 » uzavření směnné smlouvy spojené s dohodou o zřízení věcného břemene – služebnosti 
s panem xxx, xxx na část p.p.č. 1686/2 k.ú. Lišice o výměře 162 m2, ostatní plocha – 
ostatní komunikace z důvodu narovnání majetkoprávních vztahů v předmětné lokalitě 
a zajištění rozšíření obecní komunikace p.č. 1681/6. Smlouvou obec převádí pozemek 
p.č. 1686/4 – ostatní plocha, jiná plocha, o výměře 162 m2, vzniklý rozdělením (stáva-
jícího) pozemku p.č. 1686/2 v k.ú). Lišice. Za to směnou xxx převádí obci pozemek p.č. 
278/2 – ostatní plocha, neplodná půda, o výměře 68 m2, vzniklý rozdělením (stávají-
cího) pozemku p.č. 278, k.ú. Lišice. Na vyrovnání rozdílu mezi hodnotami směňova-
ných pozemků byla sjednána částka 150 Kč za každý m2 rozdílu výměr převáděných 
pozemků, tj. celkem částku 14 100 Kč, kterou xxx uhradí ve prospěch obce v hotovosti. 
K tíži pozemku p.č. 1686/4 – ostatní plocha, jiná plocha, a pozemku p.č. 278/1 – ostatní 
plocha, neplodná půda, se zřizuje služebnost přístupu na tyto pozemky za účelem za-
jištění péče a údržby vodoteče a dřevin. Záměr uzavřít směnnou smlouvu byl schválen 
usnesením zastupitelstva č. 17/2014 ze dne 26. 6. 2014. 

 » záměr prodeje a zřízení věcného břemene – služebnosti p.p.č. 1931/1 o výměře 
3 268 m2, oddělený z původní p.p.č. 1931, k.ú. Lišice u DL.

 » záměr optimalizovat koncepci odpadového hospodářství
 » vyhlášení konkurzu na uvolněné místo ředitele/ředitelky ZŠ a MŠ Dolní Lukavice
 » pověření Mgr. Radky Šperlové vedením ZŠ a MŠ Dolní Lukavice do doby jmenování 

nového ředitele na základě výsledků konkurzního řízení
 » zřízení jednotky sboru dobrovolných hasičů obce Dolní Lukavice na základě § 29 odst. 

1 písm. a) zákona č. 133/1985 Sb., o požární ochraně, ve znění pozdějších předpisů (dále 
jen „zákon o požární ochraně“)

 » jmenování velitele jednotky sboru dobrovolných hasičů obce Dolní Lukavice pana Ema-
nuela Štycha, nar. xxx, trvalé bydliště xxx, na základě § 68 odst. 1 zákona č. 133/1985 Sb., 
o požární ochraně, ve znění pozdějších předpisů

 » používání hasičského automobilu Avia 31K SDH Dolní Lukavice k výcviku a přesunům 
na hasičské soutěže

 » poskytnutí mimořádné finanční odměny starostovi obce za dlouhodobé plnění zvlášť 
významných úkolů obce – koncepční rozvoj obcí Dolnolukavicka, umožněný zejména 
získáváním finančních dotací na realizaci investičních akcí na rozvoj a obnovu majet-
ku obce a jejich řádným vyúčtováním (mj. výstavba kanalizace a vodovodu v Dolní 
Lukavici)

 » příspěvek 30 tis. Kč xxx, xxx na DČOV s akumulační nádrží
 » příspěvek 1,5 tis. Kč na činnost Spolku přátel Matky Země 
 » půjčku 20 tisíc Kč z fondu rozvoje bydlení xxx, xxx, na realizaci plynové přípojky 
 » pořádání kulturních akcí v roce 2018

Informace obecního úřadu
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Hudba a zpěv oživily sál 
dolnolukavické klubovny 

Nejen současní členové Lukaváč-
ku, ale i ti, kteří mu již odrostli 
a hudbě se věnují i nadále, při-
šli oslavit 15 let existence tohoto 
souboru a zároveň Den hudby, 
který si připomínáme 21. června. 
Koncert se uskutečnil v klubov-
ně v Dolní Lukavici vyzdobené 
výtvarnými pracemi dětí ze Zá-
kladní a mateřské školy, a své 
umění na něm představilo celkem 
23 účinkujících.
Pod vedením Mgr. Nadi Květoňo-
vé členové Lukaváčku zazpívali 
několik sborových písní za dopro-
vodu zobcových fléten a vystoupili 
sólisté. Žáci ZUŠ Přeštice a Plzeň 
pak zahráli na housle, keyboard, 
klavír, příčnou flétnu, klarinet 
a akordeon. Potěšili zaplněný sál, 
který je odměnil dlouhotrvajícím 
potleskem. Všem mladým hudeb-
níkům i souboru Lukaváček přeje-
me hodně úspěchů.

Naďa Popová

Dění v obci Dění v obci

C)  bere na vědomí: 
 » zprávu kontrolního výboru
 » zprávu starosty z mezidobí konání veřej-

ných zasedání
 » zprávu finanční komise o provedení kont-

roly hospodaření a dodržování rozpočtu za 
IV. čtvrtletí 2017

 » oznámení o vzdání se funkce ředitelky ZŠ 
a MŠ Dolní Lukavice Mgr. Ivany Kvíderové

 » informaci právního zástupce obce o vývoji 
v soudním sporu s xxx

 » žádost xxx a xxx o pořízení územního plá-
nu nebo jeho změny

 » zprávu o provedené inventarizaci majetku 
obce

 » územní studii krajiny
 » informaci o připravovaných akcích

D)  zamítá: 
 » žádost xxx o zpřístupnění obecní cesty p.č. 

2072 v k.ú. Lišice k pozemku p.č. 854/88
 » stížnost xxx na úbytek vody ve studni

Marek Maňour   Vítězslav Opálko
místostarosta            starosta

 Letní Slunovrat „po keltsku“
pořádal Spolek Přátel Matky Země v DL  již podruhé, a to v neděli 17. června 
2018. Kromě tradičního pletení věnečků z květin a slavnostního průvodu s lidovým 
zvykem vhození věnečků nezadaných žen a dívek do vody si přítomní mohli užít po 
celý den bohatý zábavný program v keltském duchu. I muži si přišli na své v keltských 
silových hrách, kde mohli změřit své síly (např. v hodu kládou) a také byl vyhlášen 
největší silák v dospělé i dětské kategorii.
Pro děti byla připravena Cesta Statečného Srdce. Na stanovištích s keltskou tématikou 
si děti mohly např. vymalovat keltské mandaly, symboly na obličej, ukovat si vlast-
ní amulet - keltskou spirálu - nebo si vyrobit náramek z kůže v tvůrčí dílničce. Za 
splnění úkolů nasbíraly krásná keltská razítka a dostaly odměnu. Odpoledne patřilo 
převážně keltské hudbě a tanci. Vystoupily dívky z místní taneční skupiny Magic Gi-
rls se svým keltským 
country pod vede-
ním Štěpánky Lexové 
a dobřanská keltská 
kapela Dé Domnaigh 
v dobových kostý-
mech, která zahrála 
keltský folk. Poté si 
mohly přítomné ženy 
i dívky samy vyzkoušet, jak se tančí keltsko-irské tance. V doprovodném progra-
mu nám také povyprávěl keltský náčelník kmene Gabrétů o životě Keltů a ukázal 
keltskou zbroj nebo jste se mohli povozit na poníkovi či vybrat nějaký suvenýr ze 
stánkového prodeje. Na závěr se bubnovalo u ohýnku a děkovalo za báječně strávený 
den a oslavu Slunovratu v lásce, radosti, vděčnosti a hojnosti života. Po celý den se 
o prázdné žaludky a vyschlá hrdla staralo občerstvení „U Asterixe a Obelixe“. Chlapí-
ci místních hasičů mají též smysl pro humor a tak vám pivko čepovali Asterix a Obe-
lix v kostýmu v životní velikosti. Velké díky patří všem sponzorům, bez kterých by 
se tato akce s takovým programem nemohla uskutečnit, dolnolukavickým hasičům 
a dalším asistentům a dobrovolníkům, kteří se na akci podíleli, za skvělou spolupráci.

Štěpánka Inka Lexová, Spolek Přátel Matky Země, nezisková organizace

Koncert u chovatelů
22. července jsme se sešli na dvoře Klubu chovatelů, kde se konal koncert pana Žá-
kovce se zpěvačkou. Za nádherného počasí zde byla vynikající nálada. O občerstvení 
se postarali členové SDH DL a opravdu vzorně zásobovali přítomné diváky a poslu-
chače. V nabídce nechyběly výborné klobásy a ke kafíčku lahodné palačinky. Překva-
pením od pana Žákovce bylo sólo pro manžele Cibulkovy k jejich svatebnímu výročí 
a paní Cibulkové k jejímu jubileu. Škoda jen, že na koncert nepřišlo více lukavických 
občanů, protože ti, co přišli, se výborně bavili. Díky samozřejmě patří i Vaškovi Dvo-
řákovi, který celou tuto akci zorganizoval a staral se o její hladký průběh.

Milada a Karel z Pajzovny
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Dění v obci Dění v obci

II. Setkání rodáků ve Snopoušovech

V sobotu 11. srpna se do Snopoušov sjeli rodáci. Z nejvzdálenějšího místa přijel rodák, 
který žije na Ostravsku. Akci předcházela celá řada téměř ročních příprav. Již před 
devátou ranní do kulturního domu začali přicházet rodáci, aby si zabrali svá místa. 

V devět hodin se začínalo oficiálně, a to prezencí 
a organizačními záležitostmi. O hodinu později 
bylo setkání zahájeno starostou obce, panem Ví-
tězslavem Opálkem, který předal slovo hudebnímu 
souboru Lukaváček a žákům ze ZUŠ Přeštice. Po 
jejich vystoupení sál kulturního domu roztančily 
Magic Girls. Děvčata oděna do modro-bílých úborů 
s modrými čelenkami ve vlasech předvedla scénic-
ký tanec inspirovaný jedním ze živlů - vodou. Obě 
vystoupení sklidila velký úspěch a všichni přítomní 
je doprovodili potleskem. Před obědem následovalo 

společné focení a poté focení jednotlivých rodin. Odpoledne se neslo v návštěvním 

duchu. Rodáci si prohlédli dolnolukavickou MŠ a ZŠ, kam chodili, a nahlédli do 
starých školních a pamětních knih. V 15.30 mši svatou za zemřelé rodáky sloužil P. 
Peter Hermanovský. I sem přišlo mnoho rodáků a kostel se téměř zaplnil. Podvečerní 
program byl opět ve Snopoušovech. Zde v 17 hodin začala hrát kapela Hájenka pod 
vedením Zdeňka Hrubého a muzikanti hráli k poslechu i tanci do půlnoci. K této 
příležitosti Obec Dolní Lukavice vydala novou faktografickou knihu „Snopoušovy 
v čase“, speciální číslo časopisu Hlasatel, pamětní list, pohled a hrneček s motivem 
snopoušovské kapličky.

Pozvání přijala necelá stovka rodáků. Děkujeme, že se zúčastnili a naplnil se tak smy-
sl celé akce. Za závěr bych chtěla poděkovat všem, kteří se na akci jakkoliv podíleli 
a pomohli s přípravami. 

Eva Horová, kulturní referentka Obce Dolní Lukavice

Rodáci ve škole a školce 
Rodáci ze Snopoušov navštívili v sobotu 11. srpna 2018 také naši, vlastně „svoji“, školu 
a školku. Přivítaly je tři poslední paní ředitelky (včetně té aktuální, služebně nej-
mladší) a vedoucí paní učitelka ze školky. 

Zájem byl nejen o prohlídku školní budovy, školky a přilehlých zahrad, ale především 
o školní kroniky, ve kterých se listovalo a hlavně vzpomínalo. A jaká vzpomínka byla 
nejčastější? Asi na „myšárnu“. Vy, kteří jste do školy chodili, jistě víte, oč se jedná. 
A vy ostatní se poptejte nejen rodáků, popřípadě si můžete tipnout, co to vlastně je… 
Prohlídka se nesla ve velmi příjemném a přátelském duchu. 

Mgr. Lenka Hajšmanová, DiS.
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ba pomáhá v každém okamžiku, posiluje 
v bolestech a trápení, sdílí s námi radost 
a potěšení. Poslech hudby na koncertech 
mi pak dodává dvojí energii. Jednak z ob-
sahu hudby samotné, jednak vzájemným 
předáváním pocitů s ostatními poslucha-
či.“ A právě odtud, od vás, získáváme sílu 
k pořádání dalších koncertů. 

Josef Netrval

Kultura Kultura

Snopoušovy v čase  
představení nové knihy 

Obec Dolní Lukavice vydala novou knihu Evy 
Klepsové (Horové) s názvem Snopoušovy v čase. 
Mapuje dějiny této vsi od roku 1239 do součas-
nosti. V obsáhlé publikaci (256 stran) se dozvíte 
o bohaté historii obce, původním uspořádání 
a osídlení lokality, usedlostech, nejstarších rodech, 
povolání obyvatel. Najdete zde již neexistující bu-
dovy, zavítáte do časů, kdy se používala označení 

„po chalupě“ a místní zeměpisné názvy. Nahléd-
nete do starých map a katastrů. Jedna z kapitol je 
věnována křtům, svatbám a pohřbům. Odborný 
text doplňují čtivé příběhy a vzpomínky pamětní-
ků, které jsou ilustrovány obrazovými přílohami.

Kniha je k zakoupení na obecním úřadě v Dolní Lukavici. Možno rezervovat na tele-
fonu 371 120 719, lze zaslat i na dobírku. 

Obec Dolní Lukavice

26. HAYDNOVY HUDEBNÍ SLAVNOSTI 7. 9. - 23. 9. 2018

Je již tradicí, že začátkem září v někte-
rých kostelích a zámcích jižního Plzeň-

ska zazní skladby 
starých mistrů kla-
sické hudby v rámci 
Haydnových hudeb-
ních slavností. Letos 
je tomu již po šesta-
dvacáté. Festival jím 
vstupuje do druhého 
čtvrtstoletí, jež bude 
jistě přinejmenším 
stejně pestré, jako 
uplynulých pětadva-
cet let. Po 1. HHS, 
které se konaly 
11. -12. září 1993 jen 

v Dolní Lukavici, místa konání postupně 
přibývala, až po současný stav, přibližně 
15 koncertů, který je poměrně trvalý. Na 
to, že organizace festivalu tohoto zamě-
ření spočívá na dobrovolnících, je to dílo 
obdivuhodné, nejen v oblasti Plzeňské-
ho kraje. 

I pro letošní ročník připravili pořa-
datelé 15 koncertů, převážně z období 
17. a 18. století. Posluchači budou mít 
díky dramaturgii možnost vydat se na-
příč hudebními žánry, vyslechnout jak 
recitativy, tak i virtuosní provedení skla-
deb na dobových i současných strun-
ných a dechových nástrojích, až po tance 
a písně.   

Zahajovací koncert se koná v Dolní Lukavici v pátek 7. září od 16.30 hodin. Zazní 
tradičně Haydnova symfonie č. 1 D-dur „Lukavická“ Orchestru Konzervatoře Pl-
zeň a Koncert pro klarinet A-dur W. A. Mozarta, který zahraje Alžběta Baldová.

V neděli 9. září v 18:00 ve Štěnovicích 
v kostele sv. Prokopa Benátské nešpory 
italského skladatele G. A. Rigattiho, je-
hož dílo bylo teprve nedávno objeveno 
hudebními badateli, uvede soubor EN-
SEMBLE HILARIS.

V pátek 14. září v 19:00 v Řenčích v koste-
le sv. Cyrila a Metoděje přednese plzeň-
ský soubor MUSICA AD GAUDIUM, 
pestrý výběr kompozic raného klasi-
cismu a pozdně klasické písňové tvorby 
skladatele Georga Philippa Telemanna, 
zazní citový styl českého emigranta Jiří-
ho Antonína Bendy, či vyzrálá hudební 
řeč Josepha Haydna.

Další zajímavý koncert bude v zámku 
v Příchovicích, 15. září v 18:00 zde vy-
stoupí soubor ENSEMBLE TOURBIL-
LON, který věnuje koncert tvorbě virtu-
ózních francouzských gambistů Marina 
Maraise a Antoina Forqueraye z období 
přelomu 17. a 18. století. 

V sobotu 22. září bude od 14:00 na zám-
ku v Nebílovech, vůbec poprvé barokní 
zámecké vinobraní. Komorní soubor 
RITORNELLO zde předvede pásmo ba-
rokních písní a tanců při víně a zpěvu 
napříč mnoha hudebními žánry trvající 
dlouho do noci. Soubor užívá historic-
kých nástrojů nebo jejich věrných replik.  

Co napsat na závěr? Všechno to úsilí by 
bylo zbytečné, nebýt vás, návštěvníků 
koncertů, kteří se každým rokem schází-
te k poslechu hudby 16.-18. století, hudby, 
která překonala staletí a má i nám stále 
co říci. V jednom ze svých rozhovorů 
řekl bohužel příliš předčasně zemřelý, 
velký přítel festivalu JUDr. Lubomír Vo-
leník, jehož 15. výročí úmrtí jsme si letos 
5. června připomněli, o hudbě toto: „Hud-

Pozdrav slunci
Eva Horová 

Jeřabiny sklánějí se
pod tíhou svých plodů,

podzim ke své bráně kráčí,
nezbývá moc schodů.

Suché dlaně natahuje
zem rozpraskaná v bodláčí,
v modlitbách si tiše přeje,

ať kapky den, noc protančí.

Keře šípků u Hořice
pozdrav slunci nesou,

spolu s vřesem vyčkávají,
než hvězdy se k nim snesou.
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Rozhovor s novou ředitelkou ZŠ a MŠ Dolní Lukavice
Mgr. Lenkou Hajšmanovou, DiS. (*1977), která žije v Přešticích.

Jak jste se k učitelské profesi 
dostala? Byl to váš dětský 
sen?
Být paní učitelkou byl můj 
velký dětský sen, který se mi, 
byť trochu opožděně, vyplnil 
především díky mým skvě-
lým rodičům. 

Jakou školu jste studovala 
a co vás během studia nejví-
ce bavilo?
Studovala jsem souběžně Pedagogickou 
fakultu ZČU a Vyšší odbornou školu 
zdravotní v Plzni. Na „pajdě“ se mi ve-
lice líbilo, nejen z důvodu bezva party 
spolužáků, která se zde sešla, ale i díky 
odborníkům, kteří nás učili. Nejvíce mě 
bavila pedagogická praxe, kterou jsem 
absolvovala v Plzni i v Přešticích. Dále se 
mi líbily zajímavé exkurze.

Kam jste nastoupila po promoci?
Po promoci jsem nastoupila na plzeň-
skou ZŠ s rozšířenou výukou tělesné vý-
chovy, kde jsem působila do současnosti. 

Vedla jste nějaké kroužky nebo jste se 
zabývala mimoškolními aktivitami?
Jelikož mojí velikou láskou je sport- 23 let 
předcvičuji různé formy aerobiku nejen 
v Přešticích, ale i v Plzni, proto jsem 
při škole měla kroužek aerobiku pro 
malé „slečny“, ale i pro kolegyně. Dále 
jsem vedla aerobik pro starší žákyně 
a sportovní gymnastiku v oddílu ASPV 
TJ Přeštice. Po dobu 6,5 roku jsem pra-
covala jako vychovatelka školní družiny 
a školního klubu.

Co vás v práci s dětmi nej-
více baví? Čeho si u dětí 
ceníte?
Při práci s dětmi mě baví 
jejich zvídavost a jsem moc 
ráda, že jim mohu předat své 
vědomosti. Cením si dětské 
přirozenosti, bezprostřed-
nosti a upřímnosti.

Jak jste se dozvěděla o pozi-
ci ředitelky v Dolní Lukavi-

ci a co vás k nám zavedlo?
O konkurzu jsem se dozvěděla na webo-
vých stránkách. Do Dolní Lukavice mě 
zavedl „návrat domů“, touha zkusit si 
novou roli v rámci pedagogiky, profesně 
se posunout, a hlavně rodinné prostředí, 
které tady na mě dýchá. Tato škola se mi 
líbila od dětství, když jsme těmito místy 
projížděli s rodiči a sestrou za babičkou.

Co od nového zaměstnání očekáváte, 
na co se tu těšíte a čeho se případně 
obáváte?
Těším se na práci v malé rodinné škole. 
Určitě mě čeká spousta nového, hodně 
práce, veliká životní změna - z plzeňské 
školy na „školu vesnickou“. Změny jsou 
součástí života a je to pro mě výzva a zá-
roveň zodpovědnost - nezklamat. 

Po práci každý potřebuje vypnout. U 
čeho se nejvíce odreagujete? Jak trávíte 
volný čas?
Volný čas trávím lektorováním různých 
forem aerobiku, ale i jinými sporty - ak-
tivně i pasivně. Navštěvuji ráda divadlo, 
kino, koncerty a nepohrdnu četbou za-
jímavé knihy. Také se podílím na péči 
o svoji babičku. 

Dění  v  obci Rozhovor

Oslavy 100 let od vzniku ČSR

Sobota 27. 10. 2018
16.00–23.30 kulturní program v KD Snopoušovy zahájený vysazením 
lípy, v rámci něhož budou slavnostně pokřtěny nové symboly obce. 

Neděle 28. 10. 2018 
10.00 mše svatá v kostele sv. Petra a Pavla za vojáky padlé v I. sv. válce
16.30 položení věnců u pomníku padlých v Dolní Lukavici, lampionový 
průvod, ohňová show a večerní posezení s Hájenkou v chovatelně.

Dětská burza
Zveme Vás do klubovny v Dolní Lukavici na tradiční 

 dětskou burzu oblečení, hraček, sportovních potřeb atd.

Přijďte prodat nepotřebné a nakoupit potřebné!!!
22. 9. 2018      9:00 - 11:00  

Z důvodu omezené kapacity prodejních míst, 
 prosíme o rezervaci u Lenky Zedníkové – tel. 736 777 060, 

 pro prodejce bude přístup od 8:30 hodin
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Historie Historie

Za chvíli začne nový školní rok. Co byste vzkázala žákům lukavické školy?
Žákům ve škole, dětem ve školce, ale i všem zaměstnancům přeji především dlouhé, 
odpočinkové a pohodové prázdniny. V září se budu na všechny těšit a doufám, že 
společně vybudujeme tým, který naváže na dosavadní pracovní nasazení. 

Děkuji za rozhovor. Přeji úspěšný start do nového školního roku a hodně úspěchů!
Eva Horová

Velký požár před padesáti lety
Nerad vzpomínám na největší požár druhé poloviny 20. století v Dolní Lukavici. K po-
žáru stodoly dlouhé asi 30 metrů v severozápadní části dvora, došlo k tomu v srpnu 
před padesáti lety. Byl to hezký letní den. Do spodní části stodoly se navážela otava (tj. 
sušená tráva z druhé sklizně). Otava se házela do velkého fukaru tzv. senometu a ten 
ji velkými rourami poháněl na určená místa. Stodola již byla ze tří čtvrtin naplněna 
otavou. Dodnes nikdo přesně neví, jak k požáru došlo. Existují tři domněnky. První je 
vlétnutí kamínku senometem a následné zajiskření otěrem v rouře, druhá je vlétnutí 
jiskry – oharku sazí z výluhu traktoru při vjezdu do stodoly a třetí žhářství z pomsty 
opilých Romů. Ve vile, hezké patrové budově s mansardovou střechou, bydlel mimo 
jiné i traktorista Šejda s rodinou. Jeho bývalá manželka byla romské národnosti. Pro-
blém nastal, když k nim na návštěvu přijela parta jejích příbuzných – asi osm mužů, 
kteří tam zůstali několik dní. Chtěli se dobře najíst, popít a kouřit. Po několika dnech 

byl traktorista Šejda nevyspalý a bez pe-
něz. Musel chodit denně do práce a brzy 
ráno vstávat. Došla mu trpělivost a poslal 
je domů. To se těmto mužům ale nelíbilo. 
Nebohého Šejdu pobodali vidlemi a hodili 
ho do stáje býků přímo býkům pod nohy. 
Přežil jen zázrakem. Do roka nebo dvou 
let se Šejdovi z Lukavice odstěhovali. Do-
šlo však i ke „štěstí“ při požáru, protože 
byli rychle přivoláni přeštičtí, dolnoluka-
vičtí i hasiči z okolních obcí a zachránili 
majetek za mnoho statisíců korun. Ne-
vpustili plameny do přípravny krmení, 
stájí kravína, půdního prostoru nad stá-

jemi, který byl napěchován senem, ani teletníku. Byla uchráněna i již zmíněná vila 
s mansardou. My, dobrovolní lukavičtí hasiči, kteří jsme se vrátili z podniků v Plzni 
a CHKZ Chlumčany, jsme asi v pět hodin vystřídali naše kolegy- hasiče a udržovali 
jsme požářiště až do ranních hodin druhého dne. Ráno nás vystřídali traktoristé 
s valníky a nakladačem a začali vyvážet pozůstatky ohořelého dřeva, otavy a zniče-
ných střešních tašek. V dalším roce tesaři zhotovili nový krov a někteří družstevníci 
na silné latě našroubovali vlnitý eternit, který je tam dodnes. V srpnu 2018 uplyne půl 
století od tohoto obrovského požáru. Jak ten čas letí…

Josef Puchta

krmičky v JZD 60. léta

Staré rody v Lišicích - 5. část

Rod Ornetů ( čp. 48, 54 a 75)
Rod Ornetů je dalším starým lišickým rodem. První zmínky o tomto rodu nachá-
zíme v souvislosti s Michalem Ornetem (*1754), který měl se ženou Alžbětou šest 
dětí, Filipa (*1784), Matese (*1786), Marii (*1788), Josefa (*1789), Ondřeje (*1790), 
Jana (*1792) a Kateřinu (*1795). 

Na hospodářství pokračoval Mates Or-
net, který se oženil s Kateřinou, dcerou 
Tomáše Peksi, šenkýře z Lišic čp. 2. Spo-
lu měli, Marii (*1807, zemřela), Kateřinu 
(*1809), Marii (*1811), Václava 
(*1812), Josefa (*1822). 

Josef po otci pokračoval na 
hospodářství. Jeho žena byla 
Marie (*1826). Spolu měli sedm 
dětí, Marii (*1847, zemřela ve 
věku 7 dní), Josefa (*1853), Kate-
řinu (*1855), Jana (*1859), Marii 
(*1860), Annu (*1862) a Filo-
menu (*1866). Na hospodářství 
dále zůstal Josef Ornet (*1853). 
Josef se oženil s Barborou 
(*1852) z Chlumčan. Spolu měli 
pět dětí, Barboru (*1879), Kate-
řinu (*1886), Annu (*1890), Jose-
fa (*1893) a Václava (*1895). 

Jan Ornet (*1859) si postavil 
v roce 1885 dům čp. 75 v Lišicích. 
Žil zde s matkou (vdovou) Marií 
a ženou Barborou (*1854), se kte-
rou měl pět dětí, tři syny (Josef, 
František, Jan) a dvě dcery (Ma-

rie a Josefa). Jan Ornet (*1894) bojoval za 
první světové války na italské frontě, kde 
v roce 1917 padl. 

V domě čp. 48 rod Ornetů za-
nikl, protože Barbora Orneto-
vá (*1879) se provdala za Jana 
Bendu. 

Josef Ornet (1893-1953) se přiženil 
do Lišic čp. 54. Vzal si Julii (1894-
1949), dceru Jakuba Terše. Josef 
pracoval jako dělník v cihelně 
Václava Komorouse v Lišicích. 
Spolu měli čtyři děti, Boženu 
(1921-2001, žila v Lišicích), Mi-
ladu (žila v Oplotě), Helenu (žila 
v Vitůni) a Josefa (*1930). Josef 
(1930-2013) si vzal Marii (1939-
2008), rozenou Cimickou. Spolu 
měli dva syny, Josefa (*1966, žije 
v Přešticích) a Jiřího (*1970, žije 
v Lišicích).

Děkuji za spolupráci 
 Jiřímu Ornetovi. 

Eva Horová

Josef Ornet 
1930-2013

Josef a Marie 
Ornetovi 

svatba roku 1962

Fotohádanka
O jaký (dnes již neexistující) dům se jed-
ná? A v jaké obci?
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Víte, že... Zajímavosti

Řešení fotohádanky 
 z červnového čísla

Horní řada zleva: Anna Sodomová, 
Marie Herejková - Divišová, Helena 
Honzíková, Josef Baumruk, Jan Bělo-
nož, Alois Rada, ?, Iva Burešová, Hana 
Rojtová, Emilie Hodicová  
spodní řada: Anna Loudová (Stavino-
hová), Libuše Bendová, Anna Dědková, 
Václav Dědek, Václav Kašpar, Josef 
Puchta, Milan Bureš, Anna Bělonožová, Marie Hrubá, Zdeňka Poubová. 

Mateřská škola v roce 1948

2. kolo fotosoutěže 
Chcete poznat krásy Dolnolukavicka a podělit se 
o ně s ostatními čtenáři? Pokud ano, připravili 
jsme právě pro vás fotosoutěž Za krásami Dol-
nolukavicka. V Hlasateli postupně představíme 
celkem 10 tipů na výlety po Dolní Lukavici a jejím 
nejbližším okolí. Fotografie přírodních krás, kte-
ré při svém putování pořídíte, nám zašlete na 
e-mail podatelna@dolni-lukavice.cz.

Nezapomeňte uvést název místa, datum pořízení 
a jméno autora. Nejzdařilejší fotografie otiskneme 
v následujím vydání. Ze soutěžících, kteří zašlou 
fotografie alespoň z 8 výletů bude na závěr vyloso-
ván vítěz, který obdrží hodnotnou cenu. Těšíme 
se na vaše fotografie, tentokrát do 31. října 2018.

Téma č. 2:  Lípa na Barborce (u Mrtole) 
 a studánka ve Snopoušovech

GPS souřadnice: N 49°36.86723‘, E 13°24.09235‘

Lípa u Mrtole je památný strom u vsi Snopoušovy. Lípa malolistá roste na okraji 
lesa při cestě ze Sno-
poušov do Netunic 
v nadmořské výšce 430 m. 
Obvod kmene stromu 
měří 395 cm. Chráněna 
od roku 2002 pro svůj 
vzrůst a jako krajinná 
dominanta.

Michal Böhm

Foto z 1.kola: Petra Jánská  
Jezírko na Vysoké

Snopoušovy

Výlet do Mariánských Lázní

Na výlet uspořádaný k Mezinárodnímu dni dětí jsme vyrazili v sobotu 16. června. 
Sice se nás na Přeštickém nádraží moc nesešlo, ale to nás neodradilo a výlet si pořád-
ně užili. Cesta vlakem byla velice dobrodružná, hlavně kvůli přestupování. V Ma-

riánských Lázních jsme si prohlédli Mi-
niaturpark Boheminium, ve kterém jsme 
navštívili mnoho kulturních památek 
české republiky. Svezli jsme se lanovkou, 
což byl pro všechny také velký zážitek, 
a rozhlédli se z rozhledny. Na závěr výletu 
nám zazpívala fontána. A už jen lázeňská 
oplatka a hurá na vlak domů. Dětem se 
výlet moc líbil.

Za SDH Snopoušovy Lenka Faitová

Naše zahrady 
Ve slavné české komedii Vesničko má středisková Rudolf Hrušínský prohlásil: „To 
není země, to je zahrádka!“. Nemyslel sice zahradu jako takovou, ale opěvoval krá-
su české krajiny. Krásné a něčím zvláštní zahrady v našich obcích budou dnešním 
tématem. 

V Dolní Lukavici je netradičních zahrad 
nejvíce. Předzahrádku a zahradu za do-
mem plnou květů různých barev a vůní 
mají manželé Stanislava a Václav Jin-
drovi z čp. 168 Na Pajzovně. Zahrádka je 
jejich dlouholetou zálibou. Paní Jindrová 
pěstuje růže a gladioly. Václav Jindra se 
stará o záhony se zeleninou, klatovskými 
karafiáty, avšak nejvíce se věnuje liliím. 
A proč právě lilie? „Považuji je za krá-
lovny květin, protože kvetou 
i dva týdny, dle počtu květů,“ 
sděluje. První cibulky lilie 
bělostné (lilium candidum) 
dostal v roce 1975 od rodičů. 
Postupem času svoji zahradu 
začal rozšiřovat o nové dru-
hy jako je např. Nutmegger 
(žlutý květ s černými teč-
kami), Tigrinum (oranžový 
květ s černými tečkami), 

Henry (bledě oranžový květ), Vilmoun-
te (zlatý květ), Holansea (zlato-oranžový 
květ) a mnohé další. Když se ho dnes 
zeptáte, kolik druhů vlastně má, odpo-
ví, že mnoho. Pan Jindra též upozorňuje 
na Lilii zlatohlavou (Lillium martagon), 
která se nachází nedaleko Dolní Lukavi-
ce v přírodní rezervaci Zlín a v lese Vy-
soká. „Název tohoto druhu je odvozen od 
zlatavé barvy jejích cibulek, nikoli květů, 

jak si mnozí mylně myslí. Květ 
je modro-fialový,“ vysvětluje. 
Pokud o liliích uvažujete, při-
pravte se na to, že potřebují 
péči. Pan Jindra celoročně 
sbírá škůdce (červeného brou-
ka chřestovníčka liliového), 
jehož housenky dokáží zničit 
celou rostlinu. Lilie potřebu-
jí vláhu, některé zalévá více, 
jiné méně, některé odrůdy 
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Zajímavosti Zajímavosti

potřebují přidávat vápno. Na podzim 
je vždy přikryje sítem a na jaře zasypá-
vá čerstvou zemí z kompostu, aby měly 
živiny. Jelikož se Václav Jindra o pěsto-
vání lilií zajímá delší dobu, v knihovně 
mu nechybí odborná literatura. Sděluje: 

„Lilie se dělí dle výskytu na orientálky 
(Turecko, Irán), Asiatky (Korea, Japonsko, 
Čína), Američanky (rostou ve Skalistých 
horách) a Evropanky.“ Na závěr dává čte-
nářům otázku. Kolik druhů lilií existu-
je? Správnou odpověď najdete v příštím 
čísle. 

Na Pajzovně čp. 149 mají netradič-
ní zahradu Ivana Kindlová a Roman 
Dražský. Když dům před cca deseti 
lety koupili, na zahradě byl ovocný sad, 
avšak stromy byly staré a nemocné. Dali 

se do práce, začali 
kácet stromy a upra-
vovat terén. Vytvořili 
ozdobné ostrůvky, 
garážové stání a paní 
Kindlová zahradu 
doplnila keramic-
kými dekoracemi 
(převážně ptáků), 
které ve volném čase 
vyrábí. „Je to pro mě 
jistá forma odpočin-
ku. Z hlíny vyrábím 
přes zimu, když je čas. 
V létě pracujeme ven-
ku.“ Paní Kindlová 
v přeštické ZUŠ vedla 
keramický kroužek. 

Zahrádku s pohádkovými postavičkami 
v Dolní Lukavici opečovává Věra Živ-
ná, chalupářka v Dolní Lukavici „za 
řekou“. Zahradu začala tvořit s manže-
lem v druhé polovině 80. let 20. století. 
Nejprve pokáceli stromy a zlikvidovali 

starý kurník. Poté začali s úpravou teré-
nu a přípravou záhonů. Po nějaké době si 
pořídili skleník, kde dodnes paní Živná 
pěstuje papriky a okurky. Před domem 
si manželé založili jezírko, obložili ho 
kameny a osázeli skalničkami. Něco jim 
však stále chybělo. Rozhodli se proto 
nainstalovat pohádkové postavičky. Ja-
roslav Živný připravil šablony, podle kte-
rých z plechu vyřezal různé postavičky. 
Následně je nabarvil, přidal rukojeť na 
připevnění do země a šmoulové byli na 
světě. V průběhu času začal osazenstvo 
jezírka rozšiřovat soškami, které dostá-
val převážně v práci. V roce 2015 paní 
Živná jezírko zlikvidovala, neboť již po 
letech nevypadalo podle jejích představ. 

„Jezírko jsem zavezla a některé postavičky 
budu muset natřít, potřebují údržbu.“ 

Krásnou a promyšlenou zahradou se 
mohou pochlubit manželé Milena 
a Tomáš Kopičkovi ve Snopoušovech 
čp. 20. Zahradu začali budovat poté, 
co zrekonstruovali dům, který pochá-
zí z roku 1885. „Protože náš dvorek byl 
opravdu malinký, manžel pozemek pro 
zahradničení dostal od strýce Jana Ben-
dy a ještě jsme dokoupili cestu od obce,“ 
sděluje paní Kopičková. Jejich zahrada 
se nachází v mírném svažitém terénu, 
přesto si s ní dokázali poradit. V horní 
části se nachází pergola a v dolní jezír-
ko s vodními rostlinami, okrasnými 
rybičkami. „Momentálně se nám tu za-
bydlel skokan skřehotavý, jehož hlas je 

slyšet z dálky. Užovky loví nejraději pulce 
a občas přistanou i kachny,“ dodává paní 
Kopičková. Práce na zahradě mají man-
želé rozdělené. Pan Kopička se věnuje 
technickým věcem jako je jezírko, zavla-
žování a sekání trávy a paní Kopičková 
se stará o rostliny. Jako jedni z mála mají 
na zahradě studánku, dnes v podobě za-
skružené studně. Dříve tam snopoušov-
ští chodili K Mádlom pro vodu. 

Zahradu, kde je vidět spousta práce, mají 
Olga a Karel Polákovi ve Snopoušovech 
čp. 41. Původně se na zahradě nacházelo 
jen několik ovocných stromů, které za-
sázel Václav Topinka, děda Karla Poláka. 
Postupem času některé staré stromy ode-
šly a Polákovi zahradu začali renovovat. 
Zahradničení je pro nás oba koníčkem. 

A kde nachází inspiraci? Paní Poláková 
odpovídá: „Mám své vlastní nápady, kte-
ré zkouším realizovat.“ Kromě ovocných 
stromů tu jsou k vidění malebné květi-
nové ostrůvky s kameny, skalničkami 
a trvalkami. Rostliny doplňují různé 
dekorace, např. ozdobná ptačí budka, 
krmítko, studna se žábami, větrný mlýn 
a další. „Dekorace kupujeme na výsta-
vách,“ dodává závěrem paní Poláková. 

Výjimečnou zahradu mají také ve Sno-
poušovech čp. 32. Je velkou zásluhou 
Jany Třískové, vnučky Jany Lorencové. 
Na zahradě se nachází různá zákoutí 
s houbami, domečky, vílami, zvířátky, 
malé jezírko s rybkami a lekníny a také 
zde rostou květiny včetně léčivých by-
lin. Tomuto netradičnímu zahradničení 
se Jana věnuje od roku 2016. S prvotní 

myšlenkou přišel její přítel, kterého za-
ujal obrázek v časopisu. Poté postupně 
začali své nápady realizovat. Krátce na 
to se toto neobvyklé zahradničení sta-
lo také určitou formou relaxace. A jaký 
používá materiál na tuto vílí zahrádku? 

„Mám tu různé druhy skalniček, širokou 
škálu kamínků a především mech, na kte-
rý chodím na naši zahradu, kde rostou 
jehličnaté stromy a také na okraj lesa ve 
Snopoušovech,“ sděluje slečna Třísková. 
Zahrada je rozlehlá, proto se zde reali-
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zovala i Janina sestra Ivana. Vytvořila 
okrasné zahradní ostrůvky s různými 
druhy miniaturních křovin a rovněž 
větší jezírko s rybkami a vodními rost-
linami. Celé uspořádání také doplnila 
figurky zvířat a domečky. 

V Krasavcích čp. 33 zahradu udržují 
Slávka a František Šestákovi. V roce 
1963, kdy se sem paní Šestáková přistě-
hovala, byl na místě dnešní zahrady 
pouze dvorek s drůbeží. Postupem času 
se Šestákovi dali do přeměny dvorku 
na zahradu. Začali likvidovat kurník, 

zatravňovat a zasa-
zovat stromy. Oba 
zahradničení bavilo, 
tak jim to šla práce 
od ruky. Nyní se 
na jejich zahradě 
nachází ovocné 
stromy,  fíkovník 
a jeden jehličnatý 
(jedle). „Máme tu 
také rododendrony, 
azalky, magnolii, 
samorosty, klece 
s andulkami, nejvíce 
si však považujeme 
Liliovníku tulipá-
nokvětého - stromu 
s krásnými květy, 

který dnes už měří přes 4 metry,“ dodává 
paní Šestáková. Časem si udělali poseze-
ní s krbem a krátce na to se pan Šesták 
dal do jezírka, ve kterém mají rybičky. 
U jezírka sedí vodník. „Toho mi manžel 
vytesal z tvárnice,“ sděluje paní Šestáko-
vá. Inspiraci Šestákovi nachází různě, na 
svých cestách, v časopisech i výstavách. 
Když něco vidí, rádi to doma vyzkouší. 

Zahradu v přírodním stylu mají 
manželé Hana a Vlastimil Budkovi 

v Krasavcích čp. 37. Pozemek koupili 
před časem od Brklů. Čekalo je plno 
práce, protože se jednalo o bažinatý te-
rén, kde vyvěral pramen (vytékala kana-
lizace) a nacházelo se zde mnoho starých 
ovocných stromů, které museli pokácet. 
Po ovocných stromech následovalo káce-
ním tří mohutných jasanů. Paní Budko-
vá říká: „S jasany to bylo složité, museli 
jsme žádat o povolení, byly opravdu ob-
rovské a složitě se s nimi manipulovalo.“ 
V místě mokřadu kus zahrady vybagro-
vali a založili rybníček. Postupně kolem 
něj položili kameny, prostor osázeli keři, 
vrbami, bambusem a do rybníku nasa-
dili kapry. Po čase se manželé rozhodli 
přestavět původní garáž s eternitovou 
střechou na pergolu. Budovu prodloužili, 
střechu zvedli na sedlovou, postavili krb 
a připravili prostor pro sezení. V pergole 
tráví za hezkého počasí volný čas. Část 

zahrady k silnici je osázená dnes už 
vzrostlými smrky, borovicemi a tujemi. 

„Stromy už máme přerostlé, zásah odbor-
níka by byl na místě,“ dodává na závěr 
paní Budková.

V Lišicích čp. 89 mají okrasnou a zají-
mavou zahradu Jaroslava a Miroslav 
Nových. V roce 1993 zakoupili dům 
v žalostném stavu s pozemkem. Dům 
zrekonstruovali, staré chlévy strhli 
a vykáceli vzrostlé ovocné stromy. Poté 
manželé začali s úpravami terénu a pří-
pravnými pracemi na novou zahradu. 
Vysadili ovocné stromy, k hradbě tuje 
a okrasné keře. Stromy a květiny dopl-
nili různými dekoracemi (miniaturami), 
např. starým mlýnem, který vyrobil pan 
Nový. Po nějaké době na lopatky mlýnu 
nainstaloval Led diody, takže nyní mlýn 
také svítí. Vedle mlýna se nachází mini-

atura domku. Esteticky je rovněž řešený 
prostor kolem studny, která je obrostlá 
hustým porostem levandule. Nových 
mají také několik záhonů, skleník 
a jahody. 

Ivana a Karel Stuchlovi udržu-
jí okrasnou zahradu kolem domu 
čp. 111 v Lišicích. Dříve se kolem domu 
nacházela užitková zahrada s přibližně 
šedesáti ovocnými stromy a několika zá-

hony. S okrasnou zahradou v 70. letech 
20. století začal Josef Polívka (1930-1991). 
Zasadil zde tři stříbrné smrky, které 
vypěstoval ze semínek. Založil skalku, 
která se nacházela vlevo od vjezdu na 
pozemek. Prostor kolem skalky osázel 
azalkami. Po roce 1990 s úpravami na 
zahradě začali manželé Stuchlovi. Kom-
pletně vše změnili. Srovnali terén, vysá-
zeli nové stromy a keře, vybudovali ven-
kovní sezení, okrasné ostrůvky a zákoutí 
s dekorativními prvky. Na zahradě mají 
hortensie, oleandry, tuje, okrasné trávy, 
rododendrony, kapradí, ibišky, buxus, 
cesmínu, popínavé rostliny a mnoho 
dalšího. Paní Stuchlová říká: „Tuto zá-
libu jsem zdědila po otci. Nejraději se 
starám o rododendrony, oleandry a hor-
tensie. Ráda čtu časopisy o zahradě, kde 
nacházím zajímavé nápady a tipy.“ Na 
zahradě mají na různých místech deko-
rativní prvky. Kde je shání? Paní Stuch-
lová prozrazuje: „Dekorace nakupujeme 
v Německu nebo nám je přiváží dcery. 
Občas se také stane, že obě přivezou stej-
nou věc a pak něco máme hned dvakrát.“ 

Děkuji všem za jejich čas a ochotu
Eva Horová

Zajímavosti Zajímavosti
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představení kandidátní listiny 
 „Dolnolukavicko lidem“ 

Dovolte nám rámcově Vás seznámit s naší představou o činnosti samosprávy v pří-
padě našeho zvolení do zastupitelstva obce.

Kandidáti: Lenka Faitová, Michal Komorous, Ondřej Luňák, Karel Malásek, Ilona Sig-
mundová, Ester Isabella Světlíková, František Tolar, Martin Vydra, Lenka Zedníková 

Budeme:
• usilovat o opravy místních komuni-

kací a zvýšení bezpečnosti provozu 
na nich, o údržbu polních cest

• usilovat o připravenost na přívalové 
deště – držení dešťových kanalizací 
v pohotovosti, zpětná tvorba remíz-
ků pro zadržení a vsak dešťových 
vod 

• usilovat o trvalou péči a úpravu ve-
řejných prostranství v obcích

• usilovat o udržování místních ko-
munikací v zimním i letním období

• usilovat o přijatelné dopravní spo-
jení obcí se sociálními, pracovními 
a kulturními potřebami občanů

• usilovat o zapojení obecních částí do 
jednotného systému cyklostezek

• podporovat rozvoj obchodní sítě 
a růst řemeslného podnikání 
v obcích

• podporovat rozvoj kulturních, spor-
tovních a společenských akcí pořá-
daných organizacemi, zájmovými 

spolky a jednotlivci 
• napomáhat starým, zdravotně po-

stiženým a sociálně slabým obča-
nům při řešení jejich oprávněných 
požadavků vůči zdravotním, sociál-
ním a statním institucím

• respektovat územní rozvoj obcí 
odpovídající záměrům Územního 
plánu 

• nadále získávat peníze z evropských 
fondů na projekty, které zkvalitní ži-
vot všech obyvatel Dolnolukavicka

Chod samosprávy a administrativy 
úřadu musí být naprosto průhledný. 
Průhlednost výběrových řízení, využití 
obecních pozemků, tok obecních financí, 
změny územních rozhodnutí a dalších 
důležitých rozhodnutí obecního úřadu 
považujeme za samozřejmost. 

Volby do zastupitelstev obcí

se konají v pátek 5. 10. 2018 od 14.00 do 22.00 hodin 
a v sobotu 6. 10. 2018 od 8.00 do 14.00 hodin. Volební 
okrsky zůstávají bezezměny. Možnost využití  přenosné 
volební urny, objednávky na tel. 371 120 719.

V obci jsou registrovány dvě kandidátni listiny:
• Sdružení nezávislých kandidátů Dolnolukvicka 
• Dolnolukavicko lidem. 
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Vážení spoluobčané, 
využívám první číslo tohoto ročníku 
Hlasatele, abych všechny jeho čtenáře 
pozdravila a zároveň se i  představila. 

Jako místostarostka zodpovídám za oblast 
pronájmu a prodeje nemovitého majetku 
obce, kulturu, vedení kronik, knihovny  a 
sociální problematiku. 
Ráda bych se k jednotlivým oblastem 
vyjádřila podrobněji: 

Pronájem a prodej nemovitého majetku
Od konce roku 2006 se zabývám zpřístu-
pněním obecní cesty v Krasavcích (p.p.č.41).  
19. ledna 2007 proběhlo zaměření na jehož 
základě dojde k narovnání majetkoprávních 
vztahů. 
Do konce března bude dokončeno narovnání 
majetkoprávních vztahů po provedené 
obnově katastrálního operátu v kú Lišice. 

Kultura 
Spolupracuji s předsedou kulturní komise  
Z. Luňákem. První kulturní akcí byl 
autobusový zájezd na estrádní vystoupení do 
Přeštic, dle ohlasu zúčastněných byla tato 
akce úspěšná.  
Další akce, na které Vás, společně
s předsedou kulturní komise, srdečně zvu: 

10. února - Masopust – od 10:00 h. průvod 
masek obcemi – následuje Maškarní bál -  
hostinec „U Bílé růže“ od 19h, hraje 
Hájenka  
23. února - Zájezd do divadla J.K. Tyla 
v Plzni na muzikál „Zpívání v dešti“ 
31. března - Předvelikonoční řemeslný jar-
mark – klubovna v D.Lukavici 10 – 15 hod. 
20. dubna - Setkání důchodců - hostinec  
„U Bílé růže“  od 19:00h  

Vedení kronik
Dle zákona č. 132/2006 ze dne 14. března 
2006 o kronikách obcí každá obec vede 
kroniku obce.  Bohužel v našich obcích tomu 
tak není. Vyzývám proto občany, kteří by 
měli zájem o psaní kroniky, aby se přihlásili 
na Obecním úřadě. 

Knihovny 
v Dolní Lukavici a ve Snopoušovech si 
úspěšně našly své čtenáře. Obec Dolní 
Lukavice se zapojila do projektu 
„Internetizace knihoven v Plzeňském kraji“, 
který má umožnit veřejnosti přístup 
k internetu. Na základě žádosti byly do 
projektu zařazeny knihovny v Dolní 
Lukavici a ve Snopoušovech. Knihovna 
v Dolní Lukavici  již slouží občanům jako 
veřejná stanice vysokorychlostního 
internetu.

Sociální oblast 
V listopadu loňského roku zajistil obecní 
úřad přednášku paní Věry Kasíkové 
k problematice poskytování sociálních 
služeb občanům se zdravotním postižením a 
občanům seniorského věku v návaznosti na 
změnu zákona o sociálních službách. S paní 
V. Kasíkovou byla uzavřena do 28. 02. 2007 
smlouva o spolupráci. Zastupitelstvo obce se 
již 2x sešlo na veřejném zasedání. Bohužel 
účast občanů byla velice nízká. Celkem Vás 
přišlo 16 (slovy: šestnáct). Pokládám si 
otázku „Čím to je?“. Nezájmem občanů o 
věci veřejné nebo že by naprostou důvěrou 
v nově zvolené zastupitelstvo? Doufám, že 
zájem Vás občanů o dění v obci se časem 
zvýší a to nejen účastí na kulturních akcích, 
ale i účastí na veřejných zasedáních.  

Bc. J. Kaslová, místostarosta obce
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Vážení občané, 
v úvodu tohoto vydání Hlasatele mi do-
volte požádat Vás o spolupráci na akci 
"Zajímám se o místo, ve kterém žiji". 
Prostřednictvím dotazníku Vás prosíme 
o Váš názor, jakým směrem by se měl 
zaměřit rozvoj naší obce do roku 2020. 
Ačkoliv sám nejsem přítelem "papíro-
vání" a osobně jsem měl výhrady k roz-
sahu dotazníku, musím Vás ujistit, že 
k dalšímu získávání peněz formou dota-
cí pro rozvoj obce je nezbytné mít zpra-
covaný strategický rozvojový plán.  
Je povinnou přílohou k žádostem o do-
taci, ale bude sloužit i jako vodítko pro 
činnost zastupitelstva obce. A právě 
k jeho tvorbě budou sloužit Vaše názory 
a nápady. Dotazník je pro Vás připraven 
v místních obchodech, OÚ, na webo-
vých stránkách obce a místní akční sku-
piny MAS Aktivios.  
Není bezpodmínečně nutné odpovídat 
na všechny otázky, postačí i užší oblast 
Vašeho zájmu. Odpovědi jsou anonym-
ní. Vyplněné dotazníky můžete vracet 
do schránky na OÚ nebo zaslat elektro-
nicky. 
Pokud chcete znát můj názor, naše 
obec potřebuje především: zateplit 
budovu MŠ, zrekonstruovat hřiště a 
zahradu u MŠ, zajistit bezpečnost (eli-
minovat krádeže), výstavbu chodníků, 

opravu komunikací, aktualizovat územ-
ní plán obce. 
V sídlech mimo DL zajistit výstavbu ka-
nalizace nebo zajistit občanům finanční 
pobídku na pořízení domácích čistíren 
odpadních vod, v Lišicích výstavbu hřiš-
tě a odpočinkové zóny, zajistit výměnu 
oken a zateplení objektů KD ve Snopou-
šovech a Krasavcích, rekonstrukce ve-
řejného osvětlení, výsadba a údržba ve-
řejné zeleně. Kromě opatření k elimina-
ci výskytu zlodějů a bezpečnosti v do-
pravě, vidím jednoznačnou prioritu ve 
zlepšení čistoty ovzduší. K tomu by nám 
stačila disciplinovanost občanů nebo ra-
zantní zvýšení kompetencí. Přejme si, 
aby i nadále se nám dařilo prostředí k 
žití v našich obcích postupně zlepšovat.  
 
Pomoci občanům Frenštátu pod Rad-
hoštěm z domu čp. 39, ul. 6. května, 
který byl 17. 2. 2013 zničen výbuchem, 
se usneslo zastupitelstvo naší obce. Na 
zvláštní účet města Frenštát pod Rad-
hoštěm. č. 880277/0100, vedený u 
Komerční banky a.s., zřízený na pomoc 
obyvatelům, postižených výbuchem, 
bylo zasláno z rozpočtu obce Dolní Lu-
kavice 10.000,- Kč. Dalších 5.000,- Kč 
zaslali zastupitelé obce. 
                     Vítězslav Opálko, starosta obce 
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Vážení spoluobčané,
navazuji na výčet akcí z minulého 

vydání Hlasatele, které bychom chtěli 
v naší obci v nejbližších letech uskuteč-
nit. Rád bych vás informoval, jak pokro-
čila jednání k jejich realizaci.

Podařilo se nám prosadit zařazení 
rekonstrukce průtahu obcí - silnic III. tř. 
v majetku Plzeňského kraje a výstavbu 
chodníků v DL na rok 2016. Jedná se 
o trasu na vjezdu do obce od Přeštic po 
výjezd na Lišice a Horní Lukavici u sý-
pek, včetně úprav křižovatek na Pajzov-
nu, k obecnímu úřadu a U Bílé růže.

S tím souvisí i demontáž vzdušného 
vedení a sloupů distribuční sítě elektři-
ny a uložení kabelů pod povrch chodní-
ků a silnic, které jsme vyjednali u ČEZ 
Distribuce. Další etapa bude probíhat 
od března do srpna 2015. Na to nava-
zuje rekonstrukce veřejného osvětlení 
v centrální části obce.

Vzhledem k rozsáhlosti této akce 
a avizované rekonstrukci mostu přes 
náhon do mlýna v DL zvažujeme sta-
novení termínu oslavy 800 let založení 
obce.

Do konce dubna budou instalovány 
nové herní prvky na dětské hřiště před 
školou. Byly vybrány z trvanlivého aká-
tového dřeva, montáž nového plotu 
bude následovat. V areálu MŠ vzniká 
navýšení kopečku pro zimní vyžití těch 
nejmenších občanů obce. Doufejme, že 
v dalších letech se zde budou moci ma-
teřáci alespoň pár týdnů v zimě vyřádit.

S občany Lišic proběhla intenzivní 
jednání o zjištění jejich zájmu o výstav-
bu splaškové kanalizace. Zastupitelstvo 
obce stanovilo jasné podmínky, za 
kterých může zahájit výstavbu, pokud 
by získalo na akci finanční dotaci. Pod-
mínkou je smluvní závazek 90 % občanů 
uhradit si náklady na přípojku a ve sta-
noveném termínu se stát aktivními uži-
vateli kanalizace. Nechceme dopustit, 
aby v obci po případné realizaci stav-
by nastal stav obdobný tomu, jaký byl 
po výstavbě I. etapy kanalizace a ČOV 
v DL v devadesátých letech. Do roku 
2003 jsme řešili s několikaletým zpož-
děním vyúčtování dotace 12,6 mil. Kč, 
kterou požadoval její poskytovatel 
vrátit. V souvislosti s tím jsme čelili ně-
kolika žalobám a spláceli vysoký úvěr. 
K tomu se nechceme vrátit.

Přeji vám brzký příchod jara 
a hodně sluníčka! 

  Vítězslav Opálko, starosta
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Obec se uchází u Plzeňského kraje o po-
skytnutí finanční dotace na rekonstrukci 
střechy a opravu krovu na budově stodoly 
v blízkosti mateřské školy. Práce chceme 
uskutečnit letos.

O další dotaci - na zakoupení nového 
dopravního automobilu pro jednotku 
požární ochrany obce chceme požádat 
u Ministerstva vnitra a následně u Plz. 
kraje. V letošním roce pro naše dob-
rovolné hasiče byly pořízeny dva starší 
automobily v dobrém technickém stavu: 
Škoda Felicia pick-up bezúplatným pře-
vodem od obce Předenice a Avia A 31 (na-
jeto 32.000 km), zakoupena za 10.000 Kč 
od Města Plasy. K možnosti technického 
posílení prostředků SDH jsem jednal spo-
lečně s p. Šilhánkem s krajským ředitelem 
HZS a jeho technickým náměstkem. Byla 
oceněna naše dlouhodobá  snaha o tech-
nické zabezpečení SDH a oživení jeho 
činnosti, zejména práce dobrovolných 
hasičů s velkým kolektivem dětí. 

Dokončení výstavby kanalizace 
v Lišicích
Provizorní oprava povrchů komunikací 
bude v průběhu března až května nahra-
zena definitivní úpravou. Zastupitelstvo 
obce bude jednat o uvolnění finančních 

Vážení spoluobčané,
na sklonku zimy vám přinášíme le-

tošní první číslo Hlasatele. Zimní techno-
logická přestávka na stavbách kanalizace 
v Lišicích i na rekonstrukci komunikací 
a výstavbě chodníků v Dolní Lukavici 
skončila a práce jsou již opět v plném 
proudu. Na OÚ proběhla inventarizace 
majetku, roční uzávěrka hospodaření 
a výběr místních poplatků. Zastupitel-
stvo obce se pravidelně schází a připravu-
je další akce směřující k údržbě majetku 
obce i k jejímu rozvoji.

Byla dokončena projektová dokumentace 
na změnu využití stávajícího bytu v MŠ pro 
potřeby školského zařízení. K realizaci této 
akce byl vydán souhlas stavebního úřadu 
a probíhá poptávka k nacenění stavebních 
prací. Právní cestou je zajišťováno ukonče-
ní nájemního vztahu a uvolnění bytu.

Další akcí je dokončení stavebních úprav 
v prostorách klubovny na využití pro pro-
vozovnu České pošty. Uvolnění stávajících 
prostor v budově OÚ je nezbytným před-
pokladem pro zamýšlenou rekonstrukci 
budovy obce. Ze zpracované studie dis-
pozičního řešení vybrán nejvhodnější ná-
vrh a bude zadáno zpracování projektové 
dokumentace.

ČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVY

Pochvala

Vážená redakce, 
předčítám si vaše články 
v Hlasateli a raduji se z toho, 
jak se Hlasatel stal blízký 
čtenářům. Má takový teplý, 
příjemný skoro rodinný 
obsah a velmi hezkou 
grafickou úpravu. Přeji 
redakčnímu kolektivu 
hodně zdaru v další práci.

Srdečně Vás zdravím
Ing. Jaroslav Kasl Rok 1993  

první vydání - č. 1
Od února 2007 

 zdarma všem občanům

Březen 2013 Březen 2015  
první celobaravné vydání

Březen 2017 
nové logo od Mildy Kasla

Zajímavosti Volby
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Všem jubilantům přejeme do dalších let hodně zdraví, štěstí a spokojenosti 
 
říjen
Uzlová Anna, D. Lukavice 87
Divínová Vlasta, D. Lukavice  86
Černá Marie, Snopoušovy  85
Babková Zdeňka, D. Lukavice 83
Bednář Jiří, D. Lukavice  83
Polívková Miloslava, D. Lukavice 81

 
listopad
Benda Josef, Lišice  94
Netrval Josef, D. Lukavice 81
Pintířová Marie, D. Lukavice 80
prosinec
Polívková Jarmila, Lišice  86
Burda Josef, D. Lukavice   81
Stavinohová Anna, D. Lukavice 75

Společenská kronika

Gratulace ke svatbám

V sobotu 16. června si své „ano“ řekli na louce v Týništi Markéta 
Matoušková z Dolní Lukavice čp. 45 a Pavel Polena z Pačejova. 
Seznámili se na sociálních sítích a až poté zjistili, že Pavel má 
v Dolní Lukavici známé. 

V pátek 6. července se v kostele Nanebevzetí 
Panny Marie v Přešticích provdala BcA. Tere-
za Živná, DiS., z Dolní Lukavice čp. 47. Vzala 
si Jana Šmata, DiS., z Přeštic. 

Radek Tureček ml. z Dolní Lukavice čp. 137 si v sobotu 7. červen-
ce vzal Elišku Glaserovou z Plzně. Svatba se konala na zahradě 
Turečkových, kde je oddal starosta obce pan Vítězslav Opálko. 

V sobotu 11. srpna 2018 v kapli sv. Barbory 
v Plzni vstoupili do stavu manželského Ing. 
Václav Turek, lukavický rodák, a Ing. Gabrie-
la Staňková ze Starého Plzence.

Novomanželům gratulujeme a přejeme 
 jim do společného života hodně štěstí.

Obec Dolní Lukavice


